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LA PROTECCIÓ D’ORQUÍDIES EN ZONES URBANES, UN EXEMPLE D’ÈXIT 

A SANT JUST DESVERN 
 

De tant en tant es poden trobar exemplars d’orquídia en les zones enjardinades que decoren els marges de carre-

tera i les rotondes de les zones urbanes. Tot i que alguna llavor hi pot haver germinat allí, tot sovint els tepes de 

gespa ja duen els tubercles en ser plantats. La sega de la gespa duta a terme pels tècnics de parcs i jardins dels 

municipis pot afavorir les orquídies si aquestes són respectades en el moment de la sega, circumstància en la que 

poden atènyer un port ben considerable. Si heu viatjat per França de ben segur haureu vist exemplars de diverses 

orquídies, fins i tot les més comunes al país veí com Himantoglossum hircinum, enmig de rotondes i vorals de car-

retera  escrupolosament segades (veure foto). A les nostres contrades però, per diverses raons entre les quals el 

desconeixement i la manca de formació dels tècnics, les orquídies solen ser víctimes de la segadora. Un d’aquests 

casos me’l vaig trobar l’any passat al terme municipal de Sant Just Desvern.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

   
                                          Peus d’Himantoglossum hircinum en una rotonda a Saint Gauderic (França) 

El 29 abril de 2017 vaig detectar diversos exemplars d’Ophrys apifera iniciant la florida sobresortint de la gespa a 

la rotonda de l’Avinguda del Baix Llobregat que cal transitar per entrar a la Sant Just venint de la B-23. Hi vaig tor-

nar la setmana següent per fer el comptatge dels peus i prendre nota de les seves coordenades, però totes les 

tiges havien estat segades. Vaig comptabilitzar unes 130 tiges que creixien en uns 15 grups. Tot i la decepció, vaig 

pensar que valia la pena parlar amb l’ajuntament de cara a l’any següent per mirar d’evitar que es tornés a repetir 

la situació. Les gestions que alguns membres del GOC havien fet fa anys en situacions similars m’hi animaven. 

Així, el dissabte 7 d’abril de 2018 vaig tornar a veure diversos grups de tiges començant a poncellar a la mateixa 

rotonda, per la qual cosa el dilluns següent vaig contactar telefònicament amb la Núria Pallarès, tècnica de Medi 

Ambient de l’Ajuntament de Sant Just Desvern, per exposar-li la problemàtica. Va estar molt receptiva i vaig enviar

-li el dia 12 per correu electrònic un breu escrit per demanar formalment l’actuació de l’ajuntament protegir les 

orquídies. L’escrit proporcionava informació sobre la localització de les plantes així com fotografies i una breu des-

cripció de la planta i el seu cicle biològic per facilitar-ne la identificació. 
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Vaig tornar a visitar la zona el divendres 11 de maig i em vaig endur una sorpresa molt positiva, doncs havien 

marcat cadascun dels grups de plantes amb un pal.  Els havien respectat tots, fins i tot els que es localitzaven en 

zones on havien eliminat la gespa per posar ornamentacions florals. La presència de les abelleres en trencaria la 

simetria amb que solen dissenyar-se, i tot i així les havien preservat (veure foto X). Vaig poder constatar a més 

que la població havia augmentat doncs vaig comptabilitzar uns 60 focus que superaven fàcilment les 200 tiges.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 
               Actuació dels  tècnics de Parcs i Jardins de l’ajuntament de Sant Just Desvern per protegir les abelleres 

Des d’aquí doncs volem agrair en nom del GOC a la Núria Pallarès i a tot l’Ajuntament de Sant Just Desvern per 

les gestions realitzades per tal de tenir cura dels valors naturals del seu municipi, que en darrer terme són patri-

moni de tots els seus conciutadans. 

                                                                                                                                                    Xavier  Sanjuán 

 

 

   


